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VAN HET BESTUUR

Een goed en warm 2023 voor alle leden!

V anwege Corona was het de vorige twee jaar 
niet mogelijk, maar op zaterdag 7 januari was 
er gelukkig weer een nieuwjaarsbijeenkomst 

voor alle bewoners! De werkgroep evenementen had 
de grote zaal van de Hyacint gehuurd en voor drank 
en hapjes gezorgd. De achtergrondmuziek met
Italiaans, Frans en Nederlands repertoire op accor-
deon werd verzorgd door Roel Praat. Een zestigtal 
bewoners, onder wie enkele kinderen, waren naar de 
bijeenkomst gekomen om met elkaar op het nieuwe 
jaar te proosten. Het was gezellig als vanouds en er 
werd heel wat bijgepraat.
Uiteraard was er een ‘officieel’ momentje, waarbij 
onze voorzitter kort terugblikte op het veelbewogen 
voorgaande jaar, waarin landelijk de ene crisis na de 
andere volgde maar onze vereniging stabiel op koers 
bleef. Hij bedankte iedereen die op welke wijze dan 
ook heeft meegewerkt aan de continuïteit van onze 
bedrijfsvoering en alle verdere verenigingsactiviteiten. 
Wat uitgebreider werd stilgestaan bij het verenigings-
jaar dat voor ons ligt:

•	 De evenementencommissie (Els Kempen, Liëtte 
Boersma en Mels Praat) doet geweldig werk maar 
kan nog wel wat handjes gebruiken. Belangstelling 
voor deze actieve en belangrijke club? Meld je aan 
bij het bestuur!

•	 Duurzaamheid klimt op de agenda. Maandag 
9 januari is er een oriënterend gesprek met de 
gemeente: wat heeft Den Haag ons te bieden? 
(zie elders in deze nieuwsbrief).

•	 Op 19 januari is de infobijeenkomst over de 
voorgenomen wijzigingen statuten en huishoude-
lijk reglement. Het bestuur wil dit project in 2023 
afronden (zie elders in deze nieuwsbrief).

•	 Inmiddels meldden zich 5 bewoners die willen 
meedenken over onze wachtlijstsystematiek! >>
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•	 Op 10 en 11 maart is weer de landelijke actiedag 
‘NL Doet’. Het bestuur wil daar graag bij aan- 
haken. Kijk eens wat je voor klusje voor je buur, 
die daar zelf niet toe in staat is, kunt doen. 
Ideeën zijn welkom. 

•	 In het voorjaar een gezellige bijeenkomst rond 
de officiële ingebruikname van de Ironbricks 
(droptegels) welke ons in 2017 door de Vogelwijk 
werden geschonken.

•	 De cyclus jaarrekening wordt versneld zodat de 
vaststelling vroeger in het jaar kan plaatsvinden.

•	 Het vloerenproject gaat verder, de achtergevels 
van de hoogbouw hebben dringend onderhoud 
nodig en vervanging van de daken komt in zicht. 
Dat kost veel geld en valt niet te financieren uit de 
huren en de bijdragen van de B-leden. 
Onderzocht wordt of het mogelijk is een lening af 
te sluiten.  

“Kortom: er valt weer een hoop te doen en we 
houden u via de nieuwsbrief op de hoogte over 
alles wat straks binnen onze 106 jarige vereniging 
speelt. Het bestuur en commissarissen wensen u veel 
woongenot in dit nieuwe jaar: Heb het goed en hou 
het warm!”, aldus besloot Jos Praat.
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O ns complex heeft de 
jaarwisseling goed door-
staan. Er werd gelukkig 

geen schade aan de gebouwen 
aangebracht, alleen lag er de 
volgende ochtend een hoop 
achtergebleven troep. Geluk-
kig waren er een paar helpende 
handen die de vuurwerkresten 

Rotzooi

Verslagen vergaderingen bestuur

Jaarlijks overleg met werkgroep Duurzaamheid op 
8 november 2022
Agendapunten:
•	 De duurzaamheidsenquête. Een respons van 56 

reacties (zie elders)
•	 Aanbrengen isolerend raamfolie hoogbouw. 

Mogelijkheid wordt onderzocht
•	 Budget duurzaamheid 2023. Het budget blijft 

gelijk (€ 20.000,--)
•	 Advisering door werkgroep bij (grotere) duurzaam-

heidsmaatregelen
•	 Bijdrage nieuwsbrief Werkgroep Duurzaamheid: 

werkgroep zorgt voor tekst
•	 Raamcontract met opdrachtnemers: de werkgroep 

heeft er naar gekeken en is content
•	 Zonnepanelen en andere duurzaamheids-

maatregelen. Een complexe materie, waarbij 
onderhoudsplanning (daken), subsidies (overheid), 
beschikbare ruimte voor apparatuur, beperkende 
regelingen en financiën bij elkaar komen

•	 Presentatie onderhoud en duurzaamheid door 
bewoner Tiago Rutgers 
 

Landelijk Hofjesberaad op 12 november 2022
(Jos Praat en Aad Schuurmans waren in Leerdam aan-
wezig)
Agendapunten:
•	 Energieprijzen: alle participanten ervaren de oplo-

pende tarieven als een zeer knellend probleem
•	 Duurzaamheid: deelnemers die -gesubsidieerde- 

onderzoeken naar duurzaamheidsoplossingen in 
hun monumenten lieten doen, signaleerden weinig 
concrete conclusies en oplossingen. Plaatsing van 
zonnepanelen op monumenten blijft vanwege de 
bijzondere status vooralsnog zeer problematisch

•	 Compensatie huurbevriezing: de toegezegde 
compensatieregeling wordt, door inzet van het 
LHB geamendeerd. Daar wordt echter weinig soe-
laas van verwacht: het blijft een bureaucratische 
regeling die van verhuurders veel werk vraagt >> 

en stukgeslagen flessen hielpen 
opruimen, zodat ook de hof en de 
directe omgeving er weer snel
fatsoenlijk bijlag. Het blijft na-
tuurlijk een waardeloze mentaliteit 
om de rotzooi die je veroorzaakt 
voor een ander te laten liggen. 
Ook werden enkele klachten 
omtrent overlast door bewoners 
ontvangen. Het bestuur heeft 
deze serieus genomen en naar 
bevind van zaken gehandeld.
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en nauwelijks iets oplevert 
•	 Presentatie Nationaal Restauratiefonds. Fonds ver-

strekt leningen tot 1 miljoen euro voor onderhoud 
en verduurzaming tegen een laag rentepercentage

•	 In de rondvraag vroeg Jos Praat aandacht voor 
de verplichting van verhuurders om huurachter-
standen bij de gemeente te melden. Dit blijkt 
sinds januari 2021 verplicht in het kader van de 
‘Wet op de Gemeentelijke Schuldhulpverlening’. 
Verhuurders dienen afspraken met hun gemeente 
te maken en de regeling brengt een hoop bureau-
cratie met zich mee. Een en ander wordt nader op 
zijn merites bekeken

Dagelijks Bestuur en Commissarissen op 7 decem-
ber 2022
Agendapunt:
•	 Vaststellen begroting 2023

Algemeen bestuursvergadering op 7 december 
2022
Agendapunten:
•	 Raamovereenkomst leveranciers/aannemers
•	 Begroting 2023
•	 Rapport Bureau Slijp ventilatie hoogbouw
•	 Rapport evaluatie vloerenproject (zie elders)
•	 Managementrapportage (onderhoud; klachten; 

betalingsachterstanden) 

Evaluatie organisatiewijziging op 8 december 2022
Bij de installatie van het managementteam, begin 
2021, werd gesteld dat vóor het derde jaar een 
evaluatie van de nieuwe constructie zou plaatsvinden. 
Zie elders in deze nieuwsbrief.

Algemeen bestuursvergadering 11 januari 2023
Agendapunten:
•	 Vaststellen notulen Algemeen Bestuur, Dagelijks 

Bestuur en Raad van Commissarissen
•	 Managementrapportage (onderhoud; klachten; 

betalingsachterstanden)
•	 Vaststellen actielijst 2023
•	 Evaluatie nieuwe bestuursmodel: rapportage Raad 

van Commissarissen en plannen procesevaluatie
•	 Duurzaamheid: o.a. gesprek met gemeente
•	 Statuten en Huishoudelijk Reglement: stand van 

zaken en planning 
 

Informatiebijeenkomst statuten en Huishoudelijk 
Reglement op 19 januari 2023
Een twintigtal bewoners was op de avond van don-
derdag 19 januari naar de Hyacint gekomen om zich 
te laten informeren over de voorgenomen aanpas-
singen van onze Statuten en Huishoudelijk Reglement. 

Deze dateren van 2005 en zijn na 17 jaar gebruik aan 
herziening toe. 
Op 28 juni 2021 werden enkele wijzigingen aange-
bracht:
•	 Een wettelijk verplichte vervangingsregeling 

Bestuurders/Commissarissen
•	 Gemeentelijke betrokkenheid bij statutenwijziging 

vervalt
Een verdere aanpassing van de regels van onze 
Vereniging is al enkele jaren in voorbereiding en het 
bestuur wil in 2023 spijkers met koppen slaan. Stat-
uten en huishoudelijk reglement dienen eigentijds 
te worden gemaakt, enkele foutjes moeten worden 
hersteld, verouderde artikelen verwijderd en enkele 
nieuwe artikelen en bijlagen toegevoegd. De con-
ceptvoorstellen werden inmiddels besproken met een 
jurist, accountant, notaris en enkele leden van onze 
vereniging. Het was nu tijd om onze bewoners te 
informeren omtrent de inhoud en stand van zaken. Dit 
gebeurde door Klaartje de Vrueh, die aan de hand van 
een PowerPoint-presentatie nadere uitleg gaf en op 
vragen uit de zaal inging. Ook de laatste inzichten die 
de dinsdag voor de bijeenkomst tijdens een onder-
houd met de in verenigingsrecht gespecialiseerde 
notaris werden opgedaan, konden worden gedeeld.

Klaartje zette de belangrijkste wijzigingsvoorstellen op 
een rijtje:
•	 Het begrip ‘afschrijvingen’ vervalt 

Onze jaarrekening wordt opgesteld op basis van 
fiscale grondslagen, daarom is er bij Daal en Berg 
geen sprake van afschrijvingen. 

•	 Aanpassing lidmaatschapskosten en onderhouds-
kosten 
In artikel 36 van de statuten worden ‘lidmaat-
schapskosten’ en ‘onderhoudskosten’ expliciet 
benoemd.

•	 Vervallen ‘onderhoudsfonds’ 
Huishoudelijk Reglement Artikel 16.6: ‘De vereni-
ging voert een verantwoorde exploitatie indien 
zij over een periode van vijf jaar tenminste 15% 
van het eigen vermogen in een onderhoudsfonds 
heeft opgenomen.’ Dit wordt gewijzigd in een >> 

Enkele van de voorgestelde wijzigingen
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solvabiliteitspercentage van 55%, rekening hou-
dend met een werkkapitaal dat is afgestemd op 
een onderhoudsperiode van 5 jaar.

•	 Bouwdelen van vijf naar drie 
Het voornemen is dit artikel te wijzigen van vijf 
naar drie bouwdelen om toekomstige vloer-
renovaties ook voor de bewoners van het ‘eiland’ 
betaalbaar te krijgen. Er zullen daar eerst aanvul-
lende onderzoeken van de vloeren plaatsvinden 
om te kunnen bepalen welke werkzaamheden 
noodzakelijk zijn en of een dergelijke regel- 
wijziging noodzakelijk is.

•	 De bijdrage Onroerend Zaakbelasting (OZB) 
Deze wordt uit de lidmaatschapskosten gehaald 
en direct doorberekend aan het B-lid van de be-
treffende woning. Hierbij werd ook verslag gedaan 
van een onderhoud met de OZB-adviseur van de 
gemeente.

•	 Andere omschrijving taxatieregeling 
In artikel 18.4. van het Huishoudelijk Reglement 
wordt de taxatieregeling beschreven. 

Klaartje geeft uitleg 

Het begrip ‘onderhandse verkoopwaarde’ wordt 
door taxateurs niet meer gebruikt. Dit artikel wordt 
daarom anders geformuleerd. 

Daarnaast zijn er nog tientallen andere wijzigingen. 
Deze staan in een aparte PowerPoint en zijn op aan-
vraag beschikbaar voor de leden.

Hoe verder?
De notaris onderzoekt nog enkele zaken en zodra 
we daarop antwoorden hebben zullen deze, net als 
de vele eerdere opmerkingen en suggesties van de 
notaris, worden verwerkt. Ook de vragen die onder 
de leden leven over alles wat werd besproken en 
gepresenteerd, worden bezien. Het voornemen is om 
regelmatig over de voortgang te publiceren, via deze 
nieuwsbrief of met een aparte informatiebrief over dit 
intensieve project.
Wanneer alles rond is, zal een Ledenvergadering over 
de wijzigingen moeten beslissen.

T ijdens de vergadering Al-
gemeen Bestuur van
7 december stond de rap-

portage van de evaluatie van het 
vloerenproject geagendeerd. 
Het project startte formeel op 
10 februari 2020 met de vaststel-
ling van het ‘Startdocument’. 
Een projectgroep, bestaande uit 

Evaluatie vloerenproject Jaap van Dijk, Klaartje de Vrueh, 
Henri de Vries en Jos Praat kwam 
wekelijks bijeen. Deze ‘Project-
groep Vloeren’ werd in de begin-
fase administratief ondersteund 
door Elly de Bras. De ervaringen 
met het groot onderhoud aan de 
woning Irisstraat 124 legden de 
basis voor de ontwikkeling van 
het traject.
Sinds de start werden tien vloeren 
vervangen en tijdens een sessie 

op 18 oktober 2022 werd een 
tussenbalans opgemaakt. In de 
samenvatting van de bevindingen 
staat te lezen: 
‘Qua aantallen ligt het project 
op koers. In termen van beleid-
beheer-uitvoering: beleid werd 
vastgesteld, het beheer is bij 
het Dagelijks Bestuur belegd, 
de uitvoering is momenteel in 
handen van een vaste aannemer 
en de vastgoedadviseur. >>
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Punt van zorg zijn de kosten. 
Aanvankelijk werd het vervangen 
van een vloer op circa 20 mille 
geschat. Door de toepassing van 
extra stalen verankering en an-
dere bijkomende kosten liep dat 
bedrag snel op tot 40 à 50 mille 
per woning. Door additionele 
kosten (riolering, loden leidingen 
verwijderen, asbestsanering, 
elektra vernieuwen, nieuwe keu-
ken plaatsen en reparatie verzak-
kingen) konden de kosten soms 
tot een ton per woning oplopen. 
Het zal duidelijk zijn dat dergelijke 
bedragen op (korte) termijn niet 
door de vereniging en zijn leden 
opgebracht kunnen worden. Er 
zullen dus keuzes gemaakt moe-
ten worden, gericht op verlaging 
van de additionele kosten dan 
wel aantrekken van kapitaal met 
rentevergoeding. 
De kostenverrekening van de wo-
ningen op het ‘eiland’ ligt prob-
lematisch. In herziening van onze 

Pagina 1 van het verslag

B egin 2021 werd met het installeren van een 
managementteam (MT) een nieuwe beheers-
vorm voor onze organisatie geïntroduceerd. 

Destijds werd met de commissarissen afgesproken 
dat na twee jaar geëvalueerd zou worden. 
De nieuwe structuur moet na enige tijd worden be-
oordeeld en dat gebeurde donderdagavond 
8 december. Ook het groepsproces moet de aandacht 
krijgen. Dat neemt Loes Jansen voor haar rekening. 
Namens de Raad van Commissarissen voerden 
Pia van Oord en Pierre Heijnen op 8 december in- 
dividuele evaluatiegesprekken met de leden van het 
MT (Klaartje de Vrueh, Henri de Vries en Jos Praat). 
In grote lijnen werd vastgesteld dat de nieuwe opzet 
effectief blijkt en dat we op de goede weg zijn. 
Een opvolging van de MT-leden wordt als een 
knelpunt beschouwd.

Evaluatie organisatiewijziging Afscheid van Jaap van Dijk 
In het verlengde van de beide beschreven evaluaties 
werd door het Dagelijks Bestuur vastgesteld dat de 
samenwerking met onze vastgoedadviseur 
Jaap van Dijk beëindigd kan worden. 
Na een bezinning op deze vaststelling en na overleg 
met het Algemeen Bestuur en de commissarissen werd 
Jaap in een gesprek op dinsdag 13 december mede-
gedeeld dat Daal en Berg de overeenkomst met in 
acht name van een termijn van drie maanden opzegt. 
Dat houdt in dat per 1 april van dit jaar de vaste uren 
en daaraan gekoppelde werkzaamheden van Jaap ver-
vallen. Op basis van nader af te spreken uren zal Jaap 
nog voor enkele projecten worden ingehuurd. 
In december werden direct stappen ondernomen om 
de continuïteit van de planmatige en incidentele on-
derhoudswerkzaamheden te borgen.

statuten en huishoudelijk regle-
ment kan hier wellicht een oplos-
sing voor gevonden worden.’
Het bestuur beraadt zich op de 
uitkomsten en zal een en ander 

later met de leden delen. Indien 
u het hele rapport wilt ontvangen, 
stuurt u dan een verzoek per mail 
aan: info@daalenberg.nl
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Onderhoud

Klimopstraat 25
In week 44 van vorig jaar waren de werkzaamheden 
aan het pand Klimopstraat 25 ver gevorderd. De 
vloeren waren gelegd (zie foto) en de afwerking was in 
volle gang. Vervolgens vond de oplevering plaats op 
18 november, waarna de tijdelijke bewoners hun intrek 
konden nemen en de werkzaamheden aan de 
Papaverhof 4 konden beginnen.

Klimopstraat 25: De schouw werd tegen 
beschadiging beveiligd

Papaverhof 4
Vervolgens ging op maandag 21 november de zaag in 
de vloeren van Papaverhof 4. Een bijzondere woning 
met twee woonkamers, twee schouwen en twee erk-
ers. Dit vereist een afwijkende aanpak en dito staal-
constructie. De bestaande keuken wordt gehandhaafd 
en omdat de ruimte onder de keukenvloer niet, zoals 
gebruikelijk, door een luik benaderd kan worden, dient 
ook een deel van de keukenvloer te worden verwij-
derd. Dit om de onder deze vloer liggende leidingen 
en riool te kunnen vernieuwen. Ook bij deze woning 
wordt zoveel mogelijk verwijderd materiaal herge-
bruikt. Op de bijgaande foto is goed zichtbaar >> 

Getordeerde draagbalkenVerwijderen van de vloer
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De vloer zit er weer in

Totaal verrotte kop draagbalk

Het ‘staal’ werd geleverd en aangebracht

In het toilet werd een nieuwe
afvoer geboord

Afgedekte keuken

dat de draagbalken ‘koud’ (dus 
zonder verbinding) tegen elkaar 
liggen, getordeerd zijn en niet 
meer op de poer rusten. Onder 
de vloeren werd geen asbest  
aangetroffen, zodat de werkzaam-
heden ongestoord verder konden 
gaan. Op 8 december werd het 
staal geleverd dat ter verstevi-
ging van het vloersysteem werd 
aangebracht.

Tijdens het werk werd de volledig 
verrotte kop van de hoofddraag-
balk blootgelegd. Op de foto 
ziet u rechts het goede gedeelte 
van de balk, links een gat dat er 
handmatig werd ‘uitgeschept’. 
Bovenaan ziet u de onderkant van 
een betonen kolom van de serre, 
uiterst links de verrotte restanten 
van de schuifconstructie die het 
destijds mogelijk maakte om de 
serreramen te laten zakken. De 
balk werd vervangen, een nieuwe 
poer (een betonnen fundering om 
de balk te dragen) gestort en de 
verrotte restanten van de raam-
constructie verwijderd.
In week 3 van dit jaar zag de 
woning er alweer anders uit. De 
vloer van de woonkamer zat er 

nagenoeg in en aan die van de 
kleinere woonkamer werd bijna 
begonnen.
Om de riolering goed gangbaar 
te maken werd in de toiletruim- 
te een nieuw gat geboord, 
waardoor de afvoer goed op het 
rioleringssysteem aangesloten 
kan worden. De vloer lag nu toch 
open, waardoor het riolerings-
systeem goed bereikbaar was en 
de juiste verbindingen gemaakt 
konden worden. >>
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Papaverhof 23
Deze woning werd door mevrouw de Wit en haar 
gezin zo’n 50 jaar bewoond. Begin december werd 
door een gespecialiseerd bedrijf een onderzoek naar 
de staat van de vloer gedaan. Hieruit bleek onder 
meer dat een volledige vloerrenovatie (inclusief stalen 
versterking) voor dit pand niet nodig is. Dat is een 
meevaller. Wel zijn er enkele zwakke plekken in de 

constructie aangetroffen maar die kunnen worden 
gerepareerd zonder de noodzaak de hele vloercon-
structie te verwijderen. De serre verkeert wel in slechte 
staat en zal gerenoveerd moeten worden. Er werd, 
op basis van het onderzoeksrapport, inmiddels een 
werkplan opgesteld en vergunning voor de werkzaam-
heden aangevraagd.

‘S tijgend water en 
lekkages’ kopte de
Haagsche Courant van 

16 januari: Nederland heeft last 
van de overvloedige regenval. We 
kunnen er over meepraten, want 
de wateroverlast trof ook onze 
woningen. Neem bijvoorbeeld de 
Klimopstraat 30. Daar kwam het 
lekwater van boven.

Op vrijdagochtend 29 december 
schrokken de bewoners van de 
Klimopstraat 30 van een harde 
klap. Het zonnescherm bleek door 
de harde wind losgerukt. Ook was 
sprake van stevige lekkage: het 
water liep langs het kozijn van de 
balkondeuren. Nadat het scherm 
provisorisch was vastgezet, bleek 
bij nader onderzoek dat het lek-
water de bediening van het zon-
nescherm had ontregeld, waar-
door het scherm kon loskomen. 
Dat werd, door een snelle actie 
van aannemer Dickhoff, vlug 
verholpen, waarna kon worden 
vastgesteld dat de lekkage werd 
veroorzaakt door lekkende voe-
gen van de opbouw boven de 
deuren. Sommige voegen waren 
volledig kapotgevroren, waardoor 
het regenwater door de harde 
wind ongehinderd naar binnen 
werd geblazen. Enkele dagen 
later werd met vernieuwing van 
het voegwerk gestart.
De gevels van belendende 
panden werden ook bekeken en 
daar bleek het voegwerk gelukkig 
in orde. Vervolgens werden ook 
door andere bewoners lekkages 
gemeld, vooral na de overvloe-
dige regen van het weekend van 
14 en 15 januari. De grote vraag 
is veelal hoe het hemelwater de 

Veel lekkages door regen

woningen kan binnen-
dringen. Nadat dit is 
vastgesteld kunnen de 
reparaties plaatsvinden. 

Na hetzelfde week-
einde kwamen ook weer 
vijf klachten van zeer 
vochtige kelders binnen. 
De hoge grondwater-
stand in combinatie met 
de enorme hoosbuien 
is hier de boosdoener. 
Aangezien de gemeente 
zijn verantwoordelijkheid voor de 
grondwaterproblemen ontloopt, 
moeten we zelf de oplossingen 
voor dit euvel bedenken en 
bekostigen. Alle lekkende kelders 
werden gemeld bij het bedrijf 
Perfusie, dat eerder door ons 
werd ingezet. 
Inmiddels (we schrijven week 4) 
is het aantal meldingen van lek-
kage in de kelders opgelopen tot 
zestien. Perfusie liet weten het 
bijzonder druk te hebben maar 
desondanks probeert zo snel mo-
gelijk voor ons complex aan de 
slag te gaan.

Het is weer zover
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I n oktober vorig jaar hielden de beide leden van de 
werkgroep met de gemeentelijk  vertegenwoor-
diger een schouw van de hof. Vooral de nieuwe 

aanplant had de aandacht. Daarbij werd vastgesteld 
dat een aantal planten onvoldoende was opgekomen 
of zelfs afgestorven. Gemeentemedewerker Jan 
Eisse Pentinga zegde toe dat deze aanplant snel zou 
worden vervangen, hetgeen enkele weken later ook 
gebeurde. En nu maar afwachten hoe het jonge groen 
de winter en alle regen heeft doorstaan.

Werkgroep Groen

V orig jaar ontvingen alle 
leden van de werkgroep 
duurzaamheid een brief 

met daarin de mogelijkheid tot 
aanvraag van energiebesparende 
materialen. De gemeente Den 
Haag stelt deze spullen gratis 
beschikbaar en afgesproken werd 
dat Daal en Berg na inventarisatie 
onder de leden een collectieve 
aanvraag zou indienen. 
In januari kwam een vervolgbrief 
van de werkgroep, met een 

DUURZAAMHEID

Folie, strips en lampen

Til en Wil met Jan Eisse Pentinga

In de rij

bijlage waarin vele energiebe-
sparende tips waren opgenomen.

Op maandag 9 januari hadden 
Hilde de Geest van de Werkgroep 
Duurzaamheid en bestuurder Jos 
Praat een oriënterend gesprek 
over duurzaamheid ten behoeve 
van ons monument met de pro-
jectleider ‘duurzame VVE’s’ van 
de gemeente Den Haag. Daarin 
werd onder meer duidelijk dat de 
gemeente voor onze organisatie, 
zijnde een coöperatieve woning-
bouwverenging en geen VVE, 
geen ondersteuning bij duur-
zaamheidsvraagstukken biedt. 
Men oriënteert zich momenteel 
op het transitievraagstuk van 
onze gemeente en zodra daar-
over duidelijkheid is, zal hierover 
worden gepubliceerd. Er is geen 
gemeentelijk platform voor bur-
gers en organisaties dat zich met 
de energietransitie bezighoudt. 
De gemeentelijk medewerker 
toonde zich wel bereid om voor 
Daal en Berg als aanspreekpunt te 
fungeren, zodat wij in ieder geval 
met vragen op dit gebied bij 
iemand van de gemeente terecht 
kunnen.

In week 4 werd door de Gemeen-
te de bestelde gratis spullen af-
geleverd die een bijdrage moeten 
leveren aan het energiezuiniger 
maken van de woningen. 
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Uitzoeken!

B ewoonster Caroline Hooghiemstra kreeg van 
een collega een hele doos bloembollen. 
Zij stelde voor om dit met andere bewoners te 

delen, die daarover een brief van Daal en Berg ont- 
vingen. Op de dag van de intocht van Sinterklaas 
stond de bollenpiet op het terras van de Papaverhof 
om de bloemen 
in wording aan 
onze bewoners 
uit te delen.

Gratis bloembollen

D e afdeling groen van de gemeente Den Haag 
bracht ons halverwege januari een aardig 
presentje: een zak met zo’n 500 tulpenbollen. 

Maar die moesten nog wél ‘even’ tijdig de grond in. 
Rick Wesdorp en Yvonne Taal waren zo vriendelijk om 
een handje te helpen met het poten. Ook dankzij hun 

inzet verdwenen 
de tulpen in schil 
op de ochtend van
26 januari in de 
aarde van de hof. 
We kunnen niet 
wachten tot het 
voorjaar! 

Nog meer bollen

500 bollen

O p een webpagina van de gemeente kwamen 
we bijgaande foto tegen. U ziet burgemeester 
Jan van Zanen 

op de fiets in de
Papaverhof. 
Bij zijn kennismaking 
met Den Haag werd hij 
door oud-wethouder 
Joris Wijsmuller (links 
met geblokt shirt) op 
de fiets rondgeleid. 
Het bijschrift luidt: 
“Stap weer op de fiets. 
Komen langs het 
Papaverhof. De wo- 
ningen aan deze hof 
zijn gebouwd naar 
ontwerp van Stijl- 
architect Jan Wils. 
Begrijp dat dit hof op 
het lijstje staat van de 
100 mooiste UNESCO-
monumenten van 
Nederland.”

Burgemeester op de fiets
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Theo van Doesburg (rechts) en 
Nellie van Moorsel

(tweede van links) in de 
Klimopstraat nummer 18

T heo van Doesburg (1883-1931) richtte in 1917 
de kunstbeweging ‘De Stijl’ op. 
Hij werd in 1917 lid van Daal en Berg en 

huurde met tweede echtgenote Lena Milius de woning 
Klimopstraat 18. 
In 1918 realiseerde hij samen met Jan Wils, de archi-
tect van ons complex, een hotel in Woerden: 
‘De Dubbele Sleutel’ genaamd. 
Van Doesburgs kunsthistorisch belang en zijn 
sleutelrol in de avant-garde van zijn tijd worden door 
kunstkenners alom erkend. Er zijn boekenkasten vol 
over hem geschreven. Over zijn leven is echter veel 
minder opgepend en daarin brachten zijn biografen, 
cultuurhistoricus Sjoerd van Faassen en Hans Renders, 
verandering in. Zij schreven een leesbaar en levendig 
portret waarin ze Van Doesburg scherp neerzetten als 
een veelzijdige, gedreven maar ontzettend moeilijke 
figuur. Een heethoofd, een haantje, een fantast, 
iemand de zich snel gekrenkt en miskend voelt en 
geen tegenspraak duldde. Maar ze tonen hem ook 
als de onvermoeibare toewijding aan de kunst en zijn 
idealen, zijn werklust en onverzettelijkheid. 
De titel van de biografie, ‘Ik sta helemaal alleen’, 
klinkt huilerig maar past precies. Op het laatst stond 
hij moederziel alleen; hij had iedereen weggejaagd. 
Dat maakt Van Doesburg ook tot een tragische figuur. 
Alleen zijn derde echtgenote Nelly van Moorsel bleef 
hem trouw, ook in de geest; ze geloofde heilig in zijn 
ideeën en idealen. Met haar staat Van Doesburg ook 
op de bekende foto die begin jaren twintig vorige 
eeuw in de Klimopstraat 18 werd gemaakt.
„Deze bevlogen lastpak was bij 
leven wel wat meer 
geluk gegund geweest”, 
aldus recensent Aleid Truijens 
in de Volkskrant van 
22 oktober 2022.

Biografie Theo van Doesburg

‘Dubbele Sleutel’ in Woerden
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O p maandag 31 oktober werd in het Atrium 
van het Stadhuis een tentoonstelling over 
woningnood door de jaren heen geopend. 

Het stadsarchief stelde een overzicht op van belang-
rijke gebeurtenissen die in onze stad plaatsvonden 
ter bestrijding van de woningnood. Daarbij werd 
uitgebreid aandacht geschonken aan de bijdragen van 
architect Henrik Berlage en de heer Willem Drees (de 
latere minister-president). 
Bij de oprichting van onze vereniging behoorden 
beide heren tot de commissarissen van Daal en Berg. 
Op het bijgaande plaatje uit ons verenigingsregister 
vindt u de naam van Berlage als derde van boven en 
Drees als vijfde. De commissarissen werden benoemd 
op 8 december 1917.

Woningnood

S tadsherstel vierde op 3 november het 25-jarig bestaan. Onder deskundige leiding van directeur Lilian Kusters 
verzorgde de jubilerende organisatie, die momenteel 47 Haagse monumenten beheert, in de Julianakerk in 
Transvaal een inspirerende lustrumviering. Daal en Berg werd door twee bestuurders vertegenwoordigd. Zij 

namen kennis van een toespraak van oud-burgemeester Wim Deetman, een lezing over het ontwerp van de
Julianakerk door restauratiearchitect en kleinzoon van de ontwerper Gijsbert van Hoogevest. Deze betoogde dat de 
overheid veel meer moet investeren (lees: financieel bijspringen) om monumentaal erfgoed te behouden. Een stel-
ling waar wij het volledig mee eens zijn!
Vervolgens een uitleg van de bouwgeschiedenis van het aangekochte pand Prinsegracht 6 (het voormalige museum 
Bredius) en een spoedcursus ‘beheer in de toekomst’ door futurist Richard van Hooidonk. Hij raadde iedereen aan 
om goede ideeën vooral serieus te benaderen om ze vervolgens in uitvoering te nemen. Ook die op het gebied van 
onderhoud, beheer en duurzaamheid. Dat alles onder het motto: “Screw it, let’s do it”.
In januari had Klaartje de Vrueh een oriënterend onderhoud met Lilian Kusters. Onze bedrijven lijken namelijk op 
veel punten op elkaar (onderhoud en exploitatie van monumenten met een bescheiden bezetting) en we kunnen 
wellicht van elkaars ervaringen leren.

Stadsherstel 25 jaar
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O p vrijdagmiddag 18 november nam het zware 
‘doeb-doeb-doeb’ motorgeluid van een 
helikopter razendsnel in heftigheid toe. De-

genen die de landing van de ANWB-traumahelikopter 
op 26 juni 2020 meemaakten wisten genoeg: de Papa-
verhof zou opnieuw worden gebruikt als landingsplek. 
In de stromende regen nam de heli met veel geraas 
zijn plek op de hof in, waarna de medici direct in-
stapten in de toegesnelde politieauto. Die bracht hen 
naar de plek van een ongeval, waarvoor bijstand was 
ingeroepen. De betreffende patiënt hoefde niet mee 
in de heli, dus dit keer kon het hek gesloten blijven. 
De piloot was echter zo vriendelijk om de toegesnelde 
jeugd bij zijn bijzondere luchtvaartuig te ontvangen, 

Opnieuw traumahelikopter op Papaverhof

V orig jaar zomer werden 
alle bewoners door twee 
studenten aan de 

Nederlandse filmacademie in 
Amsterdam schriftelijk benaderd. 
Zij waren op zoek naar een ge-
schikte woning voor de opnamen 
van hun afstudeerfilm. Ze hadden 
specifiek een woning die volgens 
de uitgangspunten van ‘De Stijl’ 
gebouwd is op het oog. 
Omdat bewoners een aantal 
weken niet in hun huis zouden 
kunnen verblijven, was een 
gewenste locatie niet zo makkelijk 
te vinden. Totdat ze bij toeval in 
contact kwamen met Jeroen en 
Margot van de Papaverhof 16, 
de nabestaanden van mevrouw 
De Wit van de Papaverhof 23. 
Zij attendeerden de crew op de 
leegstaande woning en brachten 
hen in contact met het bestuur. 
Na een eerste schouw van het 
pand in oktober waren de 

Filmopnamen Papaverhof 23

dus werd het hek toch even geopend. Ook vele be-
woners werden door het spektakel aangetrokken en 
kwamen een kijkje nemen.
Nadat de medici hun werkzaamheden voltooiden, 
werden ze teruggebracht en namen hun plek in de 
heli weer in, die na een uurtje op de Papaverhof te 
gast zijn geweest met donderend geraas vertrok. 
„Uitstekende plek hier voor zo’n heli. Lekker ruim veld 
en geen zijwinden. Eerst keurig in z’n achteruit, dan 
voldoende hoogte maken om vervolgens z’n route in 
te zetten”, aldus het professioneel commentaar van 
onze bewoner en verkeersvlieger Henk Withoos jr.
Het is goed dat het traumateam gebruik van onze hof 
kan maken, maar we hopen dat het niet vaak nodig zal 
zijn, want dat betekent immers geen ongevallen met 
zwaar letsel in onze buurt.

studenten razend enthousiast 
over de mogelijkheid om hun afs-
tudeerproductie bij ons te kunnen 

realiseren. 
Op maandag 21 november was 
het dan zover: de voorbe-
reidingen voor de filmopnamen 
in de woning Papaverhof 23 gin-
gen van start. Nadat op >> 

De kwartiermakers startten op 21 november
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De spullen staan klaar

En de opnames...

De crew aan de lunch

het verenigingskantoor een over-
eenkomst was getekend kreeg
de crew een sleutelpaar overhan-
digd en werd begonnen met de 
inrichting van de woning. Die zag 
er een dag later heel anders uit 
dan op de bewuste maandagoch-
tend. De studenten weten van 
aanpakken, zo blijkt uit bijgaande 
foto’s.

Op dezelfde dag kregen alle 
bewoners een brief in de bus met 
daarin uitleg over het project en 
de draaidagen. Die waren van 28 
november tot en met 7 december. 
Gedurende die tijd was een ploeg 
van zo’n 30 mensen actief. Voor 
de catering vroeg en kreeg de 
crew onderdak in café De Poort. 
Lekker dicht bij de filmlocatie, dus 
ook dat was plezierig geregeld.
Voor de film, die een half uur gaat 
duren, werden de Gouden Kalf 
winnaars Tobias Kersloot en Laura 
Bakker aangetrokken. Ook de 
bekende acteurs Reinout 
Bussemaker en Tine Joustra heb-
ben een hoofdrol in de >> 

De slaapkamer op 21 november... ... en een dag later
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...die gingen tot ‘s avonds laat door

In de Klimopstraat werden enkele pilasters gerepa-
reerd. Ter vervanging van de gebarsten dekplaten 
werden daartoe in een mal gefabriceerde nieuwe 

dekplaten aangeleverd. Deze bleken niet overal pas-
send te zijn: de pilasters verschillen van afmeting, zo 
bleek. Het reparatiewerk dat werd uitgevoerd kon niet 
overal de bestuurlijke toets doorstaan en werd daarom 
afgekeurd. Zodra de weersomstandigheden het toe-
laten, zullen de afgekeurde plekken worden bijgewerkt 
en van een nieuwe Keimlaag voorzien.

Inspectie pilasters

Deze ziet er wél goed uit

voor tv-geprogrammeerde film ‘Ik zie alleen beelden’. 

Op woensdag 7 december, ’s avonds om tien uur, 
zaten de opnamen erop. Alles netjes binnen schema, 
waarna het uithuizen van alle apparatuur en inventaris 
begon. 
We ontvingen een heel aardig bedankbriefje van de 
crew, die bijzonder enthousiast was. Niet alleen over 
de kans die door Daal en Berg werd geboden om af te 
kunnen studeren, maar ook de prettige samenwerking 
en de medewerking van alle omwonenden. 
We zien uit naar het eindproduct, dat medio juni door 
de VPRO zal worden uitgezonden.



18

S ander Valk heeft het voor 
elkaar. In ‘De Kampioen’ van 
de ANWB stond bijgaand 

artikel over het door hem opgestarte 
project ‘deelauto Bloemenbuurt’.

Meer weten? Mail naar: 
autodeelbloemenbuurt@gmail.com

Deelauto-coöperatie in de 
Bloemenbuurt.

N atuurlijk hadden de pieten het twee weken 
voor de verjaardag van Sinterklaas razend 
druk. Toch vonden twee van hen even tijd om 

de Papaverhof met een speciaal bezoek te vereren. 
Diverse kinderen werden verblijd met een cadeautje 
en een handje snoepgoed. Guus Meijs (links) vond 
het allemaal geweldig.

Pietjes bezoeken Papaverhof
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H et kan voorkomen dat uw 
inkomsten achterblijven 
bij de uitgaven. Zodat dat 

uw verplichte betalingen zoals 
verzekeringen, gas-licht-water en 
de huur in het gedrang komen en 
u mogelijk een schuld opbouwt. 
Wacht niet totdat het allemaal 
hoog oploopt maar zoek hulp. 

Betalingsproblemen?

V oor het twaalfde jaar op rij nam Marcel
Teunissen leerlingen van het Segbroek 
College mee naar ons complex. 

De auteur van ons jubileumboek gaat met de 
2-Gymnasiumleerlingen een maquette van onze wijk 
bouwen en om hen nader te oriënteren gaf Marcel een 
rondleiding door de wijk, waarbij hij in het bijzonder 
wees op de bijzondere aspecten van onze woningen. 
Leerlingen en docenten gingen samen met hun 
rondleider en inspirator ook nog even op de foto.

Scholieren op bezoek

Zo kan de gemeente helpen met 
het oplossen van schulden. 
Kijk voor de mogelijkheden op: 
www.denhaag.nl/schuldhulpver-
lening.
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